



· 导读版 ·

Genomics in Cancer Drug Discovery and Development

抗癌药物发现和 开发中的基因组学

Garret M. Hampton, Karol Sikora



科学出版社
www.sciencep.com

图字:01-2007-2318 号

This is an annotated version of
**Genomics in Cancer Drug Discovery and Development(Advances in Cancer
Research Volume 96)** by Garret M. Hampton, Karol Sikora.
Copyright © 2007, Elsevier Inc.
ISBN-13: 978-0-12-006696-4
ISBN-10: 0-12-006696-3

All Rights Reserved.

No part of this publication may be reproduced or transmitted in any form or by any means, electronic or mechanical, including photocopy, recording, or any information storage and retrieval system, without permission in writing from the publisher.

AUTHORIZED EDITION FOR SALE IN P. R. CHINA ONLY
本版本只限于在中华人民共和国境内销售

图书在版编目(CIP)数据

抗癌药物发现和开发中的基因组学:英文/(美)汉普顿(Hampton,G. M.)等编
著. —北京:科学出版社,2007

(癌症研究进展;96)

ISBN 978-7-03-018983-7

I. 抗… II. 汉… III. 抗癌药-研究-英文 IV. R979.1

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2007)第 069870 号

责任编辑:孙红梅

责任印制:钱玉芬/封面设计:耕者设计工作室

科学出版社 出版

北京东黄城根北街16号

邮政编码:100717

<http://www.sciencep.com>

中国科学院印刷厂印刷

科学出版社发行 各地新华书店经销

*

2007年6月第一版 开本:787×1092 1/16

2007年6月第一次印刷 印张:27 1/4 插页:8

印数:1—2 000 字数:515 000

定价:85.00 元

(如有印装质量问题,我社负责调换〈科印〉)

导 言

五十年来,肿瘤治疗的发展主要是针对肿瘤的无限增殖这一恶性特性;其结果是,当前广泛使用的抗癌药物主要为杀伤快速增殖细胞群的细胞毒类药物。化疗在某些特定背景下可能取得成功,但其严重的、有时是难以耐受的毒性却降低其治疗顺应性以及总体上对延长患者的生存时间鲜有助益,成为抗肿瘤药物研发与治疗中亟待解决的突出问题。

过去十年中,抗肿瘤药物的发现模式经历了巨大转变,其焦点已从前述的广谱增殖抑制剂历史性地转移到针对启动或驱动恶性肿瘤的特定蛋白的小分子药物和生物制品。这一全新治疗范式的确立是植根于我们对驱使细胞向恶性演化的本质特征日益深刻的认识。这些本质特征包括:生长信号的自足性、抗生长信号的不敏感性、逃避凋亡、无限增殖潜能、持续生成新生血管以及组织侵袭与转移(Hanahan 和 Weinberg,2000)。最近,靶向其中几种特性的药物已经上市,包括靶向新生血管生成的药物[如 Avastin™(bevacizumab)]和靶向促生长信号的药物[如:Gleevec™(imatinib mesylate),Erbix™(cetuximab),Iressa™(gefitinib),Tarceva™(erlotinib)和 Herceptin™(trastuzumab)]。

很明显,靶向药物开创了一个崭新的时代,给肿瘤患者带来了巨大的治疗益处;但同样明显的是,许多这类药物仅能产生选择性治疗效果。例如,最初认为对 EGFR 靶向治疗(如 Iressa™或 Tarceva™)有效患者的肿瘤应该表达高水平的 EGFR 蛋白;然而,这一观念在对大规模的肺癌、胰腺癌、结肠癌患者的研究中并未得到证实。新近的证据显示,治疗效果特别突出的患者,其肿瘤携带着促进细胞存活的突变 EGFR 基因(Harber 等综述,2005)。不幸的是,随着研究样本的增加,突变与药物反应性之间的相关性却降低了,突出显示药物反应性与基因型之间关系的复杂性。与此相似,Herceptin 只对一部分 Her2 阳性的乳腺癌患者有效,原因待明(Baselga 等,2004)。因此,靶向药物虽然代表着肿瘤治疗理念的突破,但也面临着怎样选择治疗对象的巨大挑战。

抗肿瘤药物开发的焦点向靶向肿瘤驱动分子,特别是细胞内信号蛋白的转移为构建“药理学轨迹(pharmacological audit trail)”提供了独特的机会(第8章)。根据酶或受体功能下游信号转导过程,可以在细胞模型、临床前疾病模型直至早期临床试验各阶段实施药物-靶标相互作用的分子监测。这种分子监测能够监控化合物对其设计靶标的作用,从而确证作用机制(Proof-of-Mechanism, PoM)并建立能反映最佳用药剂量和给药方案的药效学-药动学(PK-PD)关系。监测结果不但可以为进一步的开发提供重要的参考依据,而且特别是在联合用药的情况下,还可以从分子水平准确地解析新分子靶向药物的临床疗效。如果结合预测效应的分子标志,可以有效地监控药物的治疗效果。

抗癌药物发现和开发中的基因组学

当前抗癌药物发现最重要的单一驱动因素也许是我们对肿瘤基因组的了解,特别是对编码基因、蛋白及调控元件的了解。基因组测序的自动化与微型化使我们现在对癌细胞的基因及其表达状态有了真正全面的认识。如何利用这一巨大的基因组资源进行肿瘤

检测和治疗构成了推出本卷《癌症研究进展》的基本背景。

第 1 至 7 章:肿瘤诊断标志与治疗靶标的发现

通过检测基因或蛋白表达谱在分子水平区分癌细胞和正常细胞,使肿瘤的分子诊断成为可能(第 1、2 章)。在辅助选择合适的治疗对象和在特定亚群的肿瘤患者中证实新的治疗策略方面,表达分析已获得了卓有成效的应用(第 3 章)。诊断水平的提高使得早期治疗成为可能。Fuchs 和 Borkhardt(第 4 章)和 Li 等(第 5 章)阐述了如何利用已包含绝大多数人类基因的小干扰 RNA 和核糖酶文库来鉴定对细胞存活至关重要蛋白的编码基因。这些策略为针对编码蛋白的小分子筛选和药物先导的确认提供了关键支撑点。在第 6 章中,Caldwell 集中论述了如何利用这些分子水平及细胞水平小分子筛选获得的信息,确定在细胞水平具有活性的药物先导并证实其作用机制。第 7 章讨论了如何应用肿瘤抗原作为潜在的治疗靶标和疾病标志。

第 8 章:抗肿瘤研究的临床前试验模型

早期证实新靶标面临的一个主要困难是建立经良好设计、以机制为基础的临床前疾病动物模型。在传统化疗药物的开发过程中已形成了一种普遍观念,即恶性肿瘤的动物模型不但不能真正体现药物在人体内的治疗效果,而且也缺乏符合实际的预报价值。确实,推动抗肿瘤药物临床前开发的人肿瘤细胞异种移植瘤难以模拟人体肿瘤本身;然而,经良好设计、携带特定突变或特定遗传背景的动物模型,有助于揭示“药理学轨迹”,无疑将有力地推动基于分子机制的药物开发。Kung 指出:“我们必须使用分子靶向模型来解决靶向治疗遭遇的问题。”

第 9 至 11 章:靶向治疗从啮齿动物模型过渡到人体: 应用分子标志监测药物作用

靶向肿瘤治疗从啮齿动物模型向人体的成功过渡,需要将临床前获得的有关药物信息,包括在分子水平抑制靶标所需的最佳剂量和用药方案,应用于 I、II 期临床试验(第 9 章)。对药效学标志和预报疗效的分子标志进行早期开发和确证并应用于临床可以及时评估推论中的药物作用机制在人体内的相关性并指导目标患者的用药过程(第 10 章)。

长久以来,血液和组织样品就被用来监测药物的疗效。例如通过监测血液中 CA-125 和前列腺特异性抗原(PSA)来分别反映卵巢癌和前列腺癌的治疗效果。然而,这些标志虽然可以用作反映疗效的替代指标,但却并不能预告药物在病变组织中的始初作用。相反,采用标记药物,光学显像可以直观地评估药物与靶标的相互作用、药物对靶标水平的调节以及获取药物发挥疗效的早期指标如肿瘤缩小或葡萄糖摄取改变。光学显像技术对评价新药疗效提供了一种快捷有效的无创性监控方法(第 11 章)。

第 12、13 章:新分子靶向抗肿瘤药物面临的社会经济与管理挑战

新的治疗选择带来了巨大的社会经济挑战(第 12 章)。虽然可能存在较大差异,但一个新药从其研究伊始直至通过新药审批的耗费确实巨大,平均达 8.81 亿美元(2005 年生物医药工业顾问委员会评估结果)。这些花费连同为制药公司创造股票的价值一起,最终

演化成高药价并转嫁给患者。例如,使用 Erbitux™ 和 Zevalin™ 的患者,每月的治疗费用分别高达 1.7 万和 2.4 万美元(<http://www.slate.com/id/2102844/>)。更为突出的是,许多这类药物都必须长期使用。因此,虽然这些药物具有突出优势,但是却给社会带来了难以承受的经济负担。与此相似,管理机构也面临严重的挑战。他们必须面对日益增多的患者咨询、工业界的游说、要求快速审批的压力以及药物快速审批的机制性问题等。有关靶向药物的信息、特别是源于患者人群基因组分析的资料已引起了广泛讨论,这有可能成为推动循证医学的关键力量(第 13 章)。

必须强调的是,本书并非涵盖所有相关问题,而仅仅是一个概要,目的是让人们了解基因组科学在怎样影响着肿瘤的检查和治疗,这种影响怎样改变着肿瘤治疗的社会经济与管理。因此,对于相关读者来说,阅读本书仅仅是一个起点。

我们衷心感谢 Elsevier 的许多同仁,是他们使本书得以顺利出版。Hilary Rowe 首先倡议阐述基因组学对抗肿瘤药物发现的影响;Melissa Turner 组织本书的撰稿;Phil Carpenter 和 Mara Corner 将这些章节组织成为本卷《癌症研究进展》;George van de Woude 和 George Klein 博士承接本书的发行工作以及 Ejaz Ahmad 与 Prakash Kumar 进行了卓越的编辑工作。最后,我们还要诚挚地感谢本卷的撰稿人,没有他们的奉献,本书是不可能面世的。

Garret M. Hampton

美国圣地亚哥

Karol Sikora

英国伦敦

(缪泽鸿 译,中国科学院上海药物研究所肿瘤药理实验室)

2007 年 4 月

参考文献

- Baselga, J. , Gianni, L. , Geyer, C. , Perez, E. A. , Riva, A. , and Jackisch, C. (2004). Future options with trastuzumab for primary systemic and adjuvant therapy. *Semin. Oncol.* **31**, 51–57.
- Haber, D. A. , Bell, D. W. , Sordella, R. , Kwak, E. L. , Godin-Heymann, N. , Sharma, S. V. , Lynch, T. J. , and Settleman, J. (2005). Molecular targeted therapy of lung cancer: EGFR mutations and response to EGFR inhibitors. *Cold Spring Harb. Symp. Quant. Biol.* **70**, 419–426.
- Hanahan, D. , and Weinberg, R. A. (2000). The hallmarks of cancer. *Cell* **100**, 57–70.

Contributors

Numbers in parentheses indicate the pages on which the authors' contributions begin.

- Scott A. Armstrong**, Department of Pediatric Oncology, Dana-Farber Cancer Institute, Harvard Medical School, Boston, Massachusetts 02115 (51)
- Michael J. Birrer**, Cell and Cancer Biology Branch, National Cancer Institute, NIH, Bethesda, Maryland 20892 (1)
- Tomas Bonome**, Cell and Cancer Biology Branch, National Cancer Institute, NIH, Bethesda, Maryland 20892 (1)
- Arndt Borkhardt**, Dr. von Haunersches Kinderspital, Ludwig Maximilians Universität München, München, Germany (75)
- Jeremy S. Caldwell**, Genomics Institute of the Novartis Research Foundation, San Diego, California 92121 (145)
- Angus Dalglish**, St. George's University of London, Cranmer, London SW17 0RE, United Kingdom (175)
- Michael Descour**, Optical Sciences Center, The University of Arizona, Tucson, Arizona 85724 (299)
- Su Dharmawardhane**, Department of Anatomy and Cell Biology, Universidad Central del Caribe, School of Medicine, Bayamon, Puerto Rico 00960 (299)
- Eleftherios P. Diamandis**, Department of Pathology and Laboratory Medicine, Mount Sinai Hospital, Toronto, Ontario M5G1X5, Canada; Department of Laboratory Medicine and Pathobiology, University of Toronto, Toronto, Ontario M5G1L5, Canada (23)
- Kevin M. Elias**, Cell and Cancer Biology Branch, National Cancer Institute, NIH, Bethesda, Maryland 20892 (1)
- Andrew Ellington**, Department of Chemistry and Biochemistry, The University of Texas at Austin, Austin, Texas 78712 (299)
- Daniel Figeys**, Institute of Systems Biology, University of Ottawa, Ottawa K4A 4N2, Canada (269)
- Uta Fuchs**, Dr. von Haunersches Kinderspital, Ludwig Maximilians Universität München, München, Germany (75)
- Brad Hall**, Department of Chemistry and Biochemistry, The University of Texas at Austin, Austin, Texas 78712 (299)

- Kae Ho**, Department of Biostatistics, Harvard School of Public Health, Boston, Massachusetts 02115 (1)
- Ning Ke**, Immusol, Inc., San Diego, California 92121 (103)
- Brian Korgel**, Department of Chemical Engineering, The University of Texas at Austin, Austin, Texas 78712 (299)
- Andrew L. Kung**, Department of Pediatric Oncology, Dana-Farber Cancer Institute and Children's Hospital, Harvard Medical School, Boston, Massachusetts 02115 (191)
- Alicia Lacy**, Department of Biomedical Engineering, The University of Texas at Austin, Austin, Texas 78712 (299)
- Jean W. Lee**, Amgen Inc., Thousand Oaks, California 91320 (269)
- Matthew Levy**, Department of Chemistry and Biochemistry, The University of Texas at Austin, Austin, Texas 78712 (299)
- Qi-Xiang Li**, Immusol, Inc., San Diego, California 92121 (103)
- John Marshall**, Department of Chemistry and Biology, Ryerson University, Toronto, Ontario M5G1G3, Canada (23)
- Da-Elene van der Merwe**, Department of Pathology and Laboratory Medicine, Mount Sinai Hospital, Toronto, Ontario M5G1X5, Canada (23)
- R. A. V. Milsted**, Oncology Regulatory Affairs, AstraZeneca Pharmaceuticals, Alderley Park, Cheshire SK 4TF, United Kingdom (371)
- Samuel C. Mok**, Department of Obstetrics, Gynecology, and Reproductive Biology, Division of Gynecologic Oncology, Brigham and Women's Hospital, Harvard Medical School, Boston, Massachusetts 02115 (1)
- Dawn Nida**, Department of Bioengineering, Rice University, Houston, Texas 77030 (299)
- Katerina Oikonomopoulou**, Department of Pathology and Laboratory Medicine, Mount Sinai Hospital, Toronto, Ontario M5G1X5, Canada; Department of Laboratory Medicine and Pathobiology, University of Toronto, Toronto, Ontario M5G1L5, Canada (23)
- Hardev Pandha**, St. George's University of London, Cranmer, London SW17 0RE, United Kingdom (175)
- Rebecca Richards-Kortum**, Department of Bioengineering, Rice University, Houston, Texas 77030 (299)
- Debashis Sarker**, Signal Transduction and Molecular Pharmacology Team, Cancer Research UK, Centre for Cancer Therapeutics, The Institute of Cancer Research, Haddow Laboratories, Sutton, Surrey SM2 5NG, United Kingdom (213)
- Christopher Sears**, Division of Hematology/Oncology, Children's Hospital, Dana-Farber Cancer Institute, Harvard Medical School, Boston, Massachusetts 02115 (51)
- Karol Sikora**, Faculty of Medicine, Hammersmith Hospital Imperial College, London, United Kingdom; and Cancer Partners UK, London, United Kingdom (345)

Konstantin Sokolov, Department of Imaging Physics, MD Anderson Cancer Center, Houston, Texas 77030 (299)

Philip Tan, Immusol, Inc., San Diego, California 92121 (103)

Julian Vasilescu, Institute of Systems Biology, University of Ottawa, Ottawa K4A 4N2, Canada (269)

Kwong-Kwok Wong, Department of Gynecologic Oncology, M. D. Anderson Cancer Center, Houston, Texas 77030 (1)

Flossie Wong-Staal, Immusol, Inc., San Diego, California 92121 (103)

Paul Workman, Signal Transduction and Molecular Pharmacology Team, Cancer Research UK, Centre for Cancer Therapeutics, The Institute of Cancer Research, Haddow Laboratories, Sutton, Surrey SM2 5NG, United Kingdom (213)

Introduction

The development of cancer therapies over the past 50 years has largely focused on malignancy as a disease of uncontrolled proliferation. Consequently, the battery of anticancer agents in wide use today are mostly cytotoxics, tailored to kill rapidly proliferating cell populations. Chemotherapeutics, although successful in a few select settings, are associated with a high degree of toxicity, sometimes intolerable, decreasing therapeutic compliance, and overall, affording little benefit to cancer patient survival.

In the past decade, oncology drug discovery has undergone a paradigm shift, moving from broad proliferative antagonists toward “molecularly targeted” drugs, small molecules and biologics that are specifically tailored to modulate the proteins that cause or drive malignancy. The underlying rationale for these new therapies comes from our increasing understanding of the cellular traits that cells must acquire to develop a full blown malignancy (Hanahan and Weinberg, 2000), that is, self-sufficiency in growth signals, insensitivity to growth-inhibitory (antigrowth) signals, evasion of programmed cell death (apoptosis), limitless replicative potential, sustained angiogenesis, and tissue invasion and metastasis. Recently marketed drugs target several of these traits such as angiogenesis [e.g., AvastinTM (bevacizumab)] and self-sufficiency in growth signaling [e.g., GleevecTM (imatinib mesylate), ErbituxTM (cetuximab), IressaTM (gefitinib), TarcevaTM (erlotinib), and HerceptinTM (trastuzumab)].

Although these targeted agents have clearly ushered in a new era in which cancer patients may gain considerable therapeutic benefit, it has become clear that many of these drugs are only selectively active. For example, it was initially thought that responders to EGFR-targeted therapies, such as IressaTM or TarcevaTM, would be those whose tumors expressed high levels of the EGFR protein. However, this concept could not be validated in larger series of lung, pancreatic, or colon patients. More recent evidence shows that patients whose tumors do respond particularly well harbor mutations within the EGFR gene, which engages prosurvival mechanisms within the cell (reviewed in Haber *et al.*, 2005). As subsequent studies have grown larger, the correlation between mutation and drug response is less clear-cut, underscoring the complexity of the drug-genotype relationship. Likewise,

only a subset of those patients whose breast tumors are Her2 positive will respond to HerceptinTM, for reasons that are not entirely clear at this time (Baselga *et al.*, 2004). The foregoing underscores that, although these drugs represent breakthroughs in cancer therapy, a major challenge will be the identification of patients that will most likely respond to specific therapies.

The shift toward developing drugs that target the molecular drivers of cancer, particularly those proteins involved in intracellular signaling, affords unique opportunities to create a “pharmacological audit trail” (Chapter 8). With the knowledge of downstream mediators of enzymatic or receptor functions within the cells, one can begin to molecularly monitor the effects of drug–target interaction, from cell-based assays through preclinical models of disease and eventually into the early phases of clinical development in man. These molecular assays enable pharmacodynamic measurements of a compound’s effect on its intended target, establishing both a Proof-of-Mechanism (PoM) as well as pharmacodynamic–pharmacokinetic (PK–PD) relationships that can inform optimal drug dose and schedule. These measurements provide important guideposts for subsequent development, particularly in combination therapy settings, where the clinical effects of the new therapeutics can be accurately interpreted at a molecular level. In combination with predictive markers of response, a sufficiently rigorous test of a drug’s efficacy can follow.

GENOMICS IN CANCER DRUG DISCOVERY AND DEVELOPMENT

Perhaps the single-most important driver of current oncology drug discovery is our knowledge of the cancer genome, particularly at the level of expression of encoded genes, proteins, and regulatory elements. The coalescence of genome sequencing with laboratory automation and miniaturization now enables a truly global view of the state of a cancer cell’s genes and their expression. The translation of this vast genomic resource into useful insights and tools for the detection and treatment of cancer is the context in which the current volume of *Advances in Cancer Research* was conceived.

CHAPTERS 1–7: DISCOVERY OF CANCER DIAGNOSTICS AND NEW THERAPEUTIC TARGETS

By examining the signatures of gene or protein expression, cancer cells can now be readily differentiated from their normal counterparts

at a molecular level, thus enabling the possibility of cancer diagnostics (Chapters 1 and 2). Expression analysis has also found significant use in aiding the selection of patients who may respond to therapy as well as delineating new therapeutic strategies for specific subtypes of cancer (Chapter 3). With improved diagnosis comes the need for new points of therapeutic intervention. Fuchs and Borkhardt (Chapter 4) and Li *et al.* (Chapter 5) illustrate how the use of small interfering RNA and ribozyme libraries, which now cover a majority of human genes, can identify those that encode proteins crucial to cell survival. These strategies provide the starting points for small molecule screening campaigns against the encoded proteins and the identification of drug leads for preclinical development. Chapter 6, by Caldwell, focuses on how the information from these screens, as well as highly parallel cell-based small molecule screens, can be used to identify new cell-active drug leads and delineate drug mechanism of action. Chapter 7 discusses the use of tumor antigens as potential targets for therapeutic intervention as well as serving as putative markers of disease.

CHAPTER 8: PRECLINICAL MODELS OF MALIGNANCY

A major challenge in the early validation of new targets is the development of well-designed, mechanism-based preclinical animal models of disease. The traditional development path for chemotherapeutic drugs has instilled the general notion that animal models of malignancy are neither realistic nor predictive of therapeutic response in man. While it is certainly true that xenografts of human tumor cells—the workhorse of preclinical oncology drug development—are hardly replicative of a human tumor, mechanism-based drug development can nonetheless benefit considerably from well-designed models that harbor specific mutations or genetic backgrounds, for which part of the “pharmacological audit trail” can be explored. As Kung points out, “We must use targeted models to ask questions about targeted therapies.”

CHAPTERS 9–11: TRANSLATING NOVEL TARGETED THERAPIES FROM RODENTS TO MAN: BIOMARKERS TO MONITOR DRUG ACTION

The successful transition of targeted oncology therapeutics from rodent models to man is predicated on the transfer of preclinical knowledge of drug behavior, such as the doses and schedules required for optimal target inhibition at a molecular level, into the Phase I/II setting (Chapter 9).

Early development, rigorous validation, and transfer of these biomarker assays, both pharmacodynamic and predictive, into the clinic ensures the optimal opportunity to evaluate the relevance of the proposed mechanisms in man, and guide administration of the drug to those patients likely to respond to therapeutic intervention (Chapter 10).

Blood and tissue samples have long been used to measure surrogates of drug efficacy. Prevalent examples include monitoring the decrease of CA-125 and prostate-specific antigen (PSA) levels in patients undergoing treatment for ovarian and prostate carcinomas, respectively. Albeit well validated, these markers are nonetheless surrogates and do not enable examination of drug action in disease tissue. In contrast, optical imaging can be used to assess target engagement via labeled drug, target modulation by visualization of target substrate level, as well as early indications of drug efficacy such as tumor shrinkage or glucose uptake. Thus, imaging technologies provide a means by which the effect of novel therapies can be rapidly and effectively monitored without direct access to the site of disease (Chapter 11).

CHAPTERS 12–13: THE SOCIOECONOMIC AND REGULATORY CHALLENGES OF NOVEL TARGETED ONCOLOGY THERAPEUTICS

With new therapeutic options come considerable socioeconomic challenges (Chapter 12). Although estimates vary widely, the costs associated with bringing a new drug through approval are significant, with a mean of US\$881 million (from a detailed analysis by the Biomedical Industry Advisory Group, 2005). These costs, and the need to create shareholder value for pharmaceutical companies, translate into high-priced drugs, as much as US\$17,000 for ErbituxTM and US\$24,000 for ZevalinTM per patient per month (<http://www.slate.com/id/2102844/>). Many of these drugs will be taken over long periods of time. Thus, although the benefits of these new therapies are clear, can society sustain the financial burden? Similarly, regulatory agencies face significant challenges—increasing patient advocacy, industry lobbying, pressure for more rapid approval, and the mechanisms to continue to evaluate fast-track approved drugs. The information associated with targeted agents, particularly data derived from genomic analysis of patient populations, has provoked considerable debate and has been responded to, in part, by the *Critical Path Initiative* in the US. This is likely to become a key driver for evidence-based medicine (Chapter 13).

It must be emphasized that this volume is not intended to be comprehensive, but rather to provide a snapshot of how genomic sciences are impacting the detection and treatment of cancer and how these changes are likely to affect the regulatory and socioeconomic landscape of cancer management. The chapters within should be viewed as starting points for the interested reader.

We would like to acknowledge many individuals at Elsevier who made this volume possible: Hilary Rowe who first proposed the idea to address the impact of genomics in oncology drug discovery; Melissa Turner for originally organizing the volume contributions; Phil Carpenter and Mara Conner for organizing these chapters into the *Advances in Cancer Research* volume; Drs. George van de Woude and George Klein for accepting the proposal for this volume, and Ejaz Ahmad and Prakash Kumar for rapid and excellent copy editing. Finally, we would like to sincerely thank all of the authors for their respective contributions without which this volume would not have been possible.

Garret M. Hampton
San Diego, USA

Karol Sikora
London, United Kingdom

REFERENCES

- Baselga, J., Gianni, L., Geyer, C., Perez, E. A., Riva, A., and Jackisch, C. (2004). Future options with trastuzumab for primary systemic and adjuvant therapy. *Semin. Oncol.* **31**, 51–57.
- Haber, D. A., Bell, D. W., Sordella, R., Kwak, E. L., Godin-Heymann, N., Sharma, S. V., Lynch, T. J., and Settleman, J. (2005). Molecular targeted therapy of lung cancer: EGFR mutations and response to EGFR inhibitors. *Cold Spring Harb. Symp. Quant. Biol.* **70**, 419–426.
- Hanahan, D., and Weinberg, R. A. (2000). The hallmarks of cancer. *Cell* **100**, 57–70.

目 录

第 96 卷的撰稿人

导言

第 1 章 采用基因组学方法发现上皮性卵巢癌的生物标志

Samuel C. Mok, Kevin M. Elias, Kwong-Kwok Wong,
Kae Ho, Tomas Bonome, and Michael J. Birrer

I 引言	2
II 发现生物标志的基因组学方法	5
参考文献	18

第 2 章 质谱:阐明用于肿瘤诊断的蛋白质组

Da-Elene van der Merwe, Katerina Oikonomopoulou,
John Marshall, and Eleftherios P. Diamandis

I 目前已知的肿瘤生物标志	24
II 早期诊断	25
III 新诊断策略的需求	27
IV 质谱	29
V 基于质谱的肿瘤诊断	32
VI 目前诊断性质谱的局限性	37
VII 关于未来发展的建议	42
VIII 未来的发展方向	43
参考文献	43

第 3 章 微阵列法:确立肿瘤治疗的新策略

Christopher Sears and Scott A. Armstrong

I 引言	52
II 微阵列技术	52
III 微阵列技术在药物开发中的应用	59
IV 微阵列技术指导下的药物治疗	60
V 不同亚型肿瘤治疗靶标的确定	65
VI 结论	70
参考文献	71

第4章 应用 siRNA 技术研究肿瘤生物学

Uta Fuchs and Arndt Borkhardt

I 引言	75
II RNA 干扰的机制	76
III 应用 siRNA 沉默转录基因	80
IV siRNA 的给药方式:策略与难点	81
V 应用 RNA 干扰作为研究肿瘤生物学的工具	84
VI RNA 干扰筛选	87
VII siRNA 作为抗癌药物时与给药方式无关的局限性	95
VIII 小结	96
参考文献	96

第5章 应用核糖酶技术鉴定和确证癌基因靶标

Qi-Xiang Li, Philip Tan, Ning Ke, and Flossie Wong-Staal

I 核糖酶生物学简介	103
II 核糖酶:灭活基因的工具	105
III 应用核糖酶技术发现和确证癌基因靶标的工具	109
IV 应用基于核糖酶的基因组技术发现和确证癌基因靶标	113
V 小结	137
参考文献	139

第6章 基于肿瘤细胞基因组的小分子筛选

Jeremy S. Caldwell

I 引言	146
II 药物、成药性与靶标的发现	147
III 后基因组时代药物新靶标的发现	148
IV 抗肿瘤小分子筛选	155
V 结论	167
参考文献	168

第7章 肿瘤抗原:作为替代性标志、治疗性靶标和肿瘤疫苗

Angus Dalgleish and Hardev Pandha

I 引言:免疫系统和肿瘤抗原的概念	175
II 如何鉴别肿瘤抗原	176
III 肿瘤抗原	179
IV 肿瘤相关抗原鉴别的新技术	180
V 临床上如何有效地靶向肿瘤相关抗原	182
VI 作为治疗靶标的肿瘤相关抗原	184
VII 肿瘤疫苗	184

VIII 肿瘤抗原与肿瘤疫苗	185
IX 应用肿瘤抗原作为替代性标志、治疗性靶标和肿瘤疫苗	186
X 小结与前景	187
参考文献	188

第 8 章 小鼠肿瘤模型在抗癌药物发现中的应用

Andrew L. Kung

I 为什么需要动物模型?	191
II 根据肿瘤的位置对动物模型分类	193
III 不同细胞类型的肿瘤模型	198
IV 研究终点	199
V 后基因组时代的动物模型	203
VI 结论	207
参考文献	207

第 9 章 分子肿瘤治疗学中的药效学生物标志

Debashis Sarker and Paul Workman

I 引言	214
II 生物标志类型	216
III 药理学轨迹	218
IV 方法学问题	220
V 应用药效学标志服务于新药开发	222
VI 基于多学科广泛协作的研究与开发	229
VII 生物标志的方法学	230
VIII 特定类型新药药效学生物标志的范例	237
IX 分子靶向药物的联合化疗	252
X 结论及前景	253
参考文献	255

第 10 章 蛋白类生物标志的定量:抗癌药物的发现及其临床试验过程中生物标志的检测

Jean W. Lee, Daniel Figeys, and Julian Vasilescu

I 引言	270
II 生物标志与抗癌药物开发	272
III 生物标志研究面临的技术挑战	275
IV 生物标志研究面临的文化挑战	281
V 临床应用	291
VI 结论及前景	294
参考文献	296

第 11 章 肿瘤治疗靶标的分子光学显像

Konstantin Sokolov, Dawn Nida, Michael Descour, Alicia Lacy,
Matthew Levy, Brad Hall, Su Dharmawardhane, Andrew Ellington,
Brian Korgel, and Rebecca Richards-Kortum

I 引言	300
II 肿瘤发生研究中分子特异性显像技术的应用	302
III 肿瘤的生物标志和治疗靶标	304
IV 光学技术	306
V 光学活性的显影剂	311
VI 显影剂的体内给药	322
VII 分子特异性光学显像	324
VIII 未来的发展方向:“精明”的显影剂	331
IX 结论	335
参考文献	336

第 12 章 肿瘤的个性化治疗:从分子指纹图谱到治疗决策

Karol Sikora

I 摘要	345
II 引言	346
III 预防与筛选	351
IV 肿瘤的检测	353
V 新的治疗方式	354
VI 个体化治疗的发展	357
VII 创新的障碍	361
VIII 患者的经历	363
IX 结论	365
参考文献	369

第 13 章 抗癌药物在美国、欧洲和日本的审批

R. A. V. Milsted

I 美国	371
II 欧洲	381
III 日本	384
IV 讨论	387

索引	393
----------	-----

(缪泽鸿 译)